



塞来昔布联合5-Fu对人结肠癌裸鼠皮下移植瘤生长的影响

张德庆; 陈卫昌; 王磊; 陈桂林; 谢学顺;

江苏苏州大学附属第一医院消化科; 江苏苏州大学附属第一医院脑神经研究室;

Effect of p27mt Gene on Growth of Transplanted Human Colorectal Carcinoma in Naked Mice

ZHANG De-qing¹; CHEN Wei-chang¹; WANG Lei¹; CHEN Gui-lin²; XIE Xue-shun²

1.Department of Digestion Internal Medicine; The First Affiliated Hospital; SuZhou Medical University; Su Zhou 215006; China; 2.Department of Neurology;

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (420 KB) HTML (0 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要 目的 探讨选择性环氧化酶 2 (Cyclooxygenase 2, Cox 2) 抑制剂 塞来昔布 (celecoxib) 联合5 氟尿嘧啶 (5 fluorouracil, 5 Fu) 对实验性人结肠癌裸鼠皮下移植瘤生长的影响及作用机制。方法 建立人结肠癌裸鼠皮下移植瘤模型, 模型建立后32只实验裸鼠随机分为四组, 分别给予塞来昔布及5 Fu药物干预后观察各组皮下移植瘤体积、瘤重和裸鼠实验前后的体重变化, 计算抑瘤率。电镜观察细胞凋亡形态,原位凋亡染色检测凋亡指数(AI), 免疫组化及Western blot印迹法检测细胞色素C、caspase 3及caspase 9表达。结果 塞来昔布干预组、5 Fu干预组和联合干预组肿瘤生长明显抑制, 塞来昔布干预组、5 Fu干预组抑瘤率分别为27.81%和53.02%, 联合干预组抑瘤率为78.37% (P<0.01)。干预组较对照组肿瘤细胞凋亡明显增加, 干预组各组之间凋亡指数比较差异有统计学意义 (P<0.01)。透射电镜下见干预组瘤细胞呈现明显凋亡形态改变, 联合干预组凋亡表现尤为典型, 对照组无明显凋亡形态改变。免疫组化及Western blot印迹法显示干预组其细胞色素C、caspase 3及caspase 9的表达明显高于对照组, 且干预组各组之间比较其表达差异也有统计学意义 (P<0.05)。结论 塞来昔布及5 Fu均具有明显的抗肿瘤作用, 联合应用时具有协同作用, 可显著抑制人结肠癌裸鼠皮下移植瘤的生长, 其作用机制可能与上调细胞色素C、caspase 3及caspase 9蛋白表达、激活细胞色素C依赖性凋亡信号通路有关。

关键词: 结肠癌 塞来昔布 细胞色素C 细胞凋亡 信号转导

Abstract: Objective To investigate the anti-tumor effect and explore its mechanisms of celecoxib (a selective COX-2 inhibitor) combined with 5-fluorouracil (5-Fu) on the treatment of human colorectal cancer in BALB/C nude mice subcutaneous xenograft model. Methods Effects of celecoxib combined 5-Fu on the proliferative in xenograft carcinoma induced by HT229 were investigated. Simultaneously the method of immunohistochemistry and western blot were used to estimate the expression of Cytochrome C, caspase-3 and caspase-9, the apoptosis morphology was detected by electron microscope and the apoptosis of tumor cell was detected by TUNEL to determine apoptotic index (AI). Results The effect of synergistic usage of 5-Fu and celecoxib for the treatment of human colorectal cancer was better than other groups. The respective rates of the tumor inhibition of B group, C group and D group were 27.81%, 53.02%, 78.37%, and the differences compared with control group (0) were significant (P < 0.01). Compared with control group the apoptosis of tumor cell in treated groups notably raised and the statistical differences of the apoptotic index (AI) among treated groups were significant (P < 0.01). The means of immunohistochemistry and western blot display that the expression of Cytochrome C, caspase-3 and caspase-9 of treated groups increased obviously compared with the control group. Meanwhile the statistical differences of the expression of Cytochrome C, caspase-3 and caspase-9 among the treated groups were also significant (P < 0.05). Conclusion Celecoxib and 5-Fu have respective effect to inhibit the growth of tumor. Compared with celecoxib or 5-Fu individual drug group, Celecoxib combined with 5-Fu significantly inhibited the growth of human colorectal cancer in nude mice subcutaneous xenograft. The mechanism of anti-tumor maybe is correlate with inducing apoptosis and activation mitochondrion accommodation pathway by up-regulating the expression of Cytochrome C, caspase-3 and caspase-9.

服务

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- E-mail Alert
- RSS

作者相关文章

- 张德庆
- 陈卫昌
- 王磊
- 陈桂林
- 谢学顺

Key words: Colorectal cancer Celecoxib Cytochrome C Apoptosis Signal transduction

收稿日期: 2007-09-26;

通讯作者: 陈卫昌

引用本文:

张德庆,陈卫昌,王磊等. 塞来昔布联合5-Fu对人结肠癌裸鼠皮下移植瘤生长的影响[J]. 肿瘤防治研究, 2008, 35(6): 394-398.

ZHANG De-qing,CHEN Wei-chang,WANG Lei et al. Effect of p27mt Gene on Growth of Transplanted Human Colorectal Carcinoma in Naked Mice[J]. CHINA RESEARCH ON PREVENTION AND TREATMENT, 2008, 35(6): 394-398.

没有本文参考文献

没有找到本文相关文献

鄂ICP备08002248号

版权所有 © 《肿瘤防治研究》编辑部

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 技术支持: support@magtech.com.cn